
مشاور
معاون امور صنایع:

وزارت صنعت برنامه ای 
برای خروج از رکود ندارد!

معاون امور صنایع وزارت صنعت در نشستی 
خب��ری با بیان اینکه طرحی برای خروج از رکود 
نداریم، گف��ت: در حال حاضر به جز طرح کارت 
خرید کالای ایرانی که پارسال به اجرا درآمد طرح 
و برنامه جدیدی برای خروج صنایع از رکود نداریم. 
محس��ن صالحی نیا، افزود: برای ارج اقدامات لازم 
انجام شده و بزودی با اصلاح ساختار این کارخانه 
اقدامات مناسبی انجام خواهد شد تا ظرفیت این 
واحد تولیدی همانند گذشته افزایش پیدا کرده و 
به تولید محصولات متنوع اقدام کند. وی درباره 
ورشکس��تگی برخی واحدهای تولیدی کشور به 
خاطر رکود اظهار داشت: واحدهای تولیدی کشور 
در صنایع مختلف از جمله لوازم خانگی در حال 
فعالیت هستند. وی با بیان اینکه تعطیلی برخی 
کارخانجات تولیدی به ترکیب سهامداران یا عدم 
تنوع محصولات در سطح بازار ارتباط دارد، افزود: 
کارگروه رفع موانع تولید در استان ها با محوریت 
وزارت صنعت تشکیل شده است که بر این اساس 
36 ه��زار واحد تولیدی درخواس��ت خود را برای 
دریافت تسهیلات به سامانه مربوطه ارائه کرده اند. 
به گفت��ه وی، 13 هزار و 200 واحد صنعتی و 13 
هزار و 100 واحد کش��اورزی کوچک و متوسط 
که پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصد دارند، قرار 
است مورد حمایت واقع شوند تا ظرف یک سال 
به بهره برداری رسند. وی تصریح کرد: هم اکنون 
5 هزار و 700 واحد واجد شرایط برای معرفی به 
بانک ها و تامین تس��هیلات شده اند که هنوز آمار 
تشکیل پرونده آنها در بانک ها قابل توجه نیست 
و تنها 300 واحد موف��ق به اخذ مصوبه دریافت 

تسهیلات از بانک ها شده اند.
وزارت صنعت حقوق های نجومی ندارد ■

همچنین معاون توسعه مدیریت، منابع و امور 
استان های وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره 
فهرس��ت ۹50 نفره ای که بتازگی تهیه ش��ده و 
حقوق های نجومی را دریافت کرده اند، گفت: خدا 
را شکر از وزارت صنعت کسی در این فهرست قرار 
ندارد. به گزارش تسنیم، محمدرضا فیاض با بیان 
اینکه حقوق هیأت مدیره شرکت های وزارت صنعت 
براساس قانون تجارت تعیین می شود، اظهار داشت: 
درباره حقوق هیأت مدیره ها ما تابع قانون هستیم 
و هیچگونه اختیاری خ��ارج از آن نداریم. فیاض 
افزود: وزارت صنعت حسب دستورات اعلام شده، 
اطلاعات فیش های حقوقی را در اختیارات دولت 
قرار داده  که خوشبختانه در مجموعه وزارت صنعت 
هیچ حقوق رویایی وجود نداشته است. وی با بیان 
اینکه شرکت ها نیز براساس قانون تجارت فعالیت 
می کنند، تصریح کرد: تا این لحظه براساس دستور 
وزارت صنع��ت و تکلی��ف دولت هیچگونه فیش 
حقوقی خارج از عرف در این وزارتخانه یا شرکت ها 
وجود نداشته است البته هم اکنون در حال بررسی 
این موضوع هستیم و در صورت مشاهده تخلفی 
با آنها برخورد لازم را انجام خواهیم داد. وی ادامه 
داد: قرار است ظرف چند روز آینده شورای حقوق 
و دستمزد حداکثر و حداقل حقوق دستمزدها را 
مش��خص کند که در این میان به نظر می رس��د 
وزارت صنعت کمتر از این حقوق و دستمزدها به 
افراد پرداخت کرده است. رئیس ستاد بزرگداشت 
روز صنع��ت و معدن در ادامه خاطرنش��ان کرد: 
مراسم بزرگداشت روز ملی صنعت و معدن 1۹ تیر 

از ساعت 16 تا 1۹:30 برگزار می شود. 
رشد اقتصادی 5 درصدی می خواهیم ■

در ادامه این نشس��ت حس��ین ابوئی، معاون 
برنامه ریزی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
رشد اقتصادی کش��ور 5 درصد پیش بینی شده 
اس��ت که 35 تا 37 درص��د آن یعنی حدود یک 
س��وم از طریق بخش صنعت، مع��دن و تجارت 
کش��ور تامین می ش��ود. وی افزود: شرکت سایپا 
نیز با ش��رکت هایی از فرانس��ه، ایتالی��ا، آلمان و 
ژاپن در حال مذاکره اس��ت تا شرایط همکاری و 
سرمایه گذاری ایجاد ش��ود.  در ادامه معاون امور 
معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت از ماموریت 
ویژه وزیر راه وشهرس��ازی برای خرید اعتباری 5 
میلیون تن سیمان از تولیدکنندگان داخلی خبر 
داد. جعفر سرقینی با اشاره به رشد ۴7 درصدی 
صادرات صنایع معدنی در 2 ماه ابتدایی امس��ال 
گفت: این رش��د عمدتا به م��س و فولاد مربوط 
می شود اما در بخش سیمان کاهش 30 درصدی 
و در بخش کاشی و سرامیک کاهش 33 درصدی 
صادرات را شاهد هستیم. معاون امور معدنی وزیر 
صنعت، معدن و تج��ارت افزود: مجموع صادرات 
صنایع معدنی عمدتا مدیون فولاد و مس اس��ت. 
البته کل صادرات مس کاتد در سال گذشته 370 
میلی��ون دلار بوده در حالی ک��ه در 2 ماه ابتدای 
امسال ۴70 میلیون دلار صادرات مس کاتد ثبت 
شده است. وی تصریح کرد: تکمیل طرح زنجیره 
تولید فلزات در دستور کار قرار دارد که امیدواریم 
با تکمیل زنجیره صادرات روز به روز این زنجیره 

پرارزش تر شود.

اکبر ترکان:
مزخرف خواندن مسکن مهر

 پاسخ مردم نیست

گروه اقتصادی: مش��اور رئیس جمهوری باور دارد 
که مردم خانه هایش��ان را می خواهند و باید به هر 
قیمتی ش��ده مسکن مهر تمام ش��ود.  به گزارش 
»وطن امروز« اکبر ترکان در حاشیه نشست خبری 
با تأکید بر اینکه »اینکه امروز بگوییم مسکن مهر 
مزخرف اس��ت، پاسخ مردم نیست« اظهار داشت: 
مردم برای مس��کن مهر پ��ول داده اند. آنه��ا دار و 
ندار خودش��ان را فروخته اند، النگوی زن و زندگی 
خودشان را فروخته اند و مقداری پول تأمین کرده 
تا به سرپناهی در این طرح دست یابند. وی تصریح 
کرد: درس��ت اس��ت که مبنای اولیه مسکن مهر 
اش��کال داش��ته و بنده هم به آن انتق��اد دارم اما 
جواب مردم که این نیس��ت.  رئیس سازمان نظام 
مهندسی کشور در بخش دیگری از اظهارات خود 
درباره انتخابات نظام مهندسی گفت: در دوره آینده 
انتخابات ش��ورای مرکزی سازمان نظام مهندسی 
کشور که امسال برگزار می شود،کاندیدا نخواهد بود. 
وی در پاسخ به این سوال که با توجه به چندشغله 
بودن ش��ما دریافتی حقوق تان چقدر است، گفت: 
حقوق��م از همه اعضای هیات مدی��ره مناطق آزاد 
کمتر اس��ت و اگر لازم باشد اس��ناد آن را منتشر 
می کنم. علاوه بر این بنده غیر از دبیر ش��ورایعالی 
مناطق آزاد ش��غل دیگری ندارم.  رئیس سازمان 
نظام مهندسی ساختمان در ادامه با اشاره به تهیه 
طرحی در ش��ورای مرکزی و هیات رئیسه سازمان 
نظام مهندسی اظهار کرد: رویه نظارت این است که 
مالک پس از گشایش حساب مبالغی را به حساب 
سازمان مهندس��ی واریز می کند و سازمان ها پس 
از انجام هر مرحله س��اخت  )5 مرحله( یک قسط 
را ب��ه ناظر پرداخت می کنند. ترکان با بیان اینکه 
این طرح به شورای مرکزی آمده و پس از تصویب 
گ��ردش مالی را از س��ازمان های نظام مهندس��ی 
برگرداند، افزود: این چیزی است که پیشنهاد برای 
سالم سازی صورت گرفته تا گردش مالی در حساب 
استان ها متوقف شود، این پول به نام مالک و سود 
آن برای خود مالک اس��ت. وی تصریح کرد: وقتی 
نظارت می ش��ود پول از مالکیت خارج ش��ده و به 
حساب ناظر می آید. رئیس سازمان نظام مهندسی 
ساختمان همچنین با اشاره به اینکه با آقای وزیر در 
اخلاق حرفه ای مخالف نیستیم، گفت: در آیین نامه 
کنترل ساختمان مخالف آقای آخوندی هستیم.  
وی همچنین با اش��اره به انتخابات سازمان نظام 
مهندسی س��اختمان در روزهای 26 و 27 تیرماه 
در کیش اظهار کرد: امس��ال دوره 3 ساله شورای 
مرکزی تمام می ش��ود بنابراین آخرین جلسه ای 
اس��ت که در خدمت شما هستم هر 3 سال یکبار 

هیات عمومی باید انتخابات را تجدید کند. 
امضا فروشی اتفاق می افتد! ■

وی در پاسخ به »وطن امروز« درباره چگونگی 
نحوه نظارت این سازمان بر عملکرد مهندسان ناظر 
در ساخت وسازها گفت: نظارت بالادستی که در 
راستای مقررات فنی و مهندسی نطام شهرسازی 
و نظارت بر عملکرد مهندسان ناظر در چگونگی 
بررسی و کنترل ساخت وساز فیزیکی پروژه های 
س��اختمانی از اهمیت بالایی برخوردار است که 
البته امضاءفروشی در این بخش اتفاق می افتد و 
من منکر آن نیستم ولی بسیار نادر است. ترکان 
اضافه کرد: طبق مواد ۹0 و ۹1 با نظارت سازمان 
نظام مهندس��ی با خطاها در استان ها به سختی 

برخورد می شود.

صنعت

3اقتصاد

گروه اقتصادی: رکود عجیب و غریب در بازار 
مسکن و طرح های راکد وزارت راه وشهرسازی 
موجب ش��ده تولیدکنندگان مسکن یکی از 
بدترین دوران خ��ود را بگذرانند. به گزارش 
»وطن امروز« بازار مسکن در 3 سال اخیر در 
رکود عمیقی فرو رفته و به گواه مسکن سازان 
وزارت راه وشهرسازی به عنوان متولی ساخت 

مسکن نتوانسته از پس رکود عمیق برآید.
وزارت راه تقریب��ا هیچ طرحی را اجرایی 
نکرد و فقط سقف وام مسکن را افزایش داد. 
افزایش سقف وام مسکن نیز مورد استقبال 
چندانی واقع نش��د، چراکه میزان اقس��اط 
وام ه��ای هنگفت با جیب م��ردم همخوانی 
نداش��ت. در این بین کاهش سود بانکی نیز 
موجب ش��ده به جای اینکه پول های راکد از 
بانک ها به تولید منتقل شود، مالکان خانه ها 
ب��ه فکر افزای��ش اجاره به��ا و کاهش میزان 

رهن بیفتند. کاهش سود بانکی تاثیر مستقیم روی 
بازار اجاره بها داش��ته و کارشناس��ان تاکید می کنند 
این اتفاق مدیریت نشده و در نتیجه میزان اجاره بها 
را افزایش خواهد داد. بیگدلی، کارش��ناس مسکن و 
رئیس انبوه س��ازان قم در یک برنامه تلویزیونی که با 
حضور مس��ؤولان وزارت راه وشهرسازی انجام شد به 
این مسائل اشاره کرد و رکود فعلی را عمیق ترین رکود 
بازار مسکن توصیف کرد. بیگدلی با بیان اینکه بخش 
مسکن در تاریخی ترین و عمیق ترین رکود قرن اخیر 
ف��رو رفته و اثری از خارج ش��دن از رکود نمی بینیم، 
گفت: دس��تگاه ها دست به دس��ت هم داده اند تا این 
رکود ادامه پیدا کند، در حالی که در تمام دنیا صنعت 
ساختمان، صنعت پیشران است. این صحبت بیگدلی 
ب��ا واکنش مظاهری��ان، معاون وزیر راه وشهرس��ازی 
همراه شد که معتقد بود بیگدلی انبوه سازان را خوب 
نمایندگی نمی کند. مظاهری��ان افزود: آقای بیگدلی 
انتظارشان این است که افزایش قیمت ها وحشتناک 
اتفاق بیفت��د تا بتوانند خانه های خود را بفروش��ند. 
انبوه س��ازان طیف شریفی هس��تند که قصد ندارند 
قیمت ها جهش پیدا کند. وزارت راه وشهرسازی هم 
اجازه نمی دهد قیمت مس��کن در اختیار سوداگران 
قرار بگیرد. در ادامه رضایی، رئیس کمیسیون عمران 
مجل��س به دفاع از بیگدل��ی پرداخت و گفت: بحث 
آقای بیگدلی این است که مسکن باید از رکود خارج 
ش��ود. ایش��ان باید به عنوان انبوه ساز به ما بگوید آیا 
ساخت وساز مسکن نسبت به سال قبل بیشتر شده 
است یا نه؟ مجتبی بیگدلی هم پاسخ داد: متاسفانه 

نه تنها چنین اتفاقی نیفتاده، بلکه هیچ اقدام عملی از 
طرف سیستم دولتی نمی بینیم. او سپس خطاب به 
مظاهریان گفت: از شما که شخصیت علمی هستید 
بعید است اینگونه صحبت کنید. ما دوست داریم یک 
ب��ازی برد- برد رقم بخورد و به دنبال مس��ائل دیگر 
نیستیم. معاون وزیر راه وشهرسازی در بخش دیگری 
از اظه��ارات خود درباره تاثیر کاهش س��ود بانکی به 
15 درصد در بخش خرید و فروش و اجاره مس��کن 
گفت: 2 اتفاق در خ��رداد ۹5 افتاد؛ یکی اینکه تورم 
تک رقمی ش��د و به ۹/8 درصد رسید و دیگر اینکه 
نرخ سود کاهش قابل توجهی داشت و به 15 درصد 

رسید. این امر باعث شد افرادی که سرمایه های خود 
را در بانک گذاشتند به س��رمایه گذاری در بازارهای 
دیگر از جمله مسکن توجه کنند. از اثرات این 2 اقدام 
مثبت، افزایش معام��لات و افزایش جزئی در قیمت 
بود که قیمت مس��کن حدود 5 درصد افزایش یافت. 
مظاهریان ادام��ه داد: در اجاره هنوز آمار قطعی ارائه 
نش��ده است. اما شاید به این سمت برویم که مالکان 
از مبلغ ودیعه بکاهند و به اجاره اضافه کنند. در ادامه 
رضایی به عنوان منتقد سیاست های دولت در بخش 
مسکن اظهار کرد: ما تقریبا 2 میلیون واحد مسکونی 
در کشور کم داریم. دوستان سود تسهیلات را پایین 

آوردند اما اس��تنباطم این است که حرکت 
ج��دی در بخش مس��کن نمی بینی��م. اگر 
بخواهیم بگوییم مسکن از رکود خارج شده 
باید تعداد پروانه های ساختمانی صادر شده را 
ارزیابی کنیم که آمارها افزایش تعداد پروانه ها 
را نشان نمی دهد. او بیان کرد: کاهش سود 
تس��هیلات می تواند به رونق مسکن منجر 
ش��ود. البته افزایش قیمت هم می تواند در 
پی داش��ته باشد ولی س��ود تسهیلات هم 
باید کاهش یابد. در غیر این صورت کمکی 
به بخش مس��کن نکرده ایم. عقبایی هم به 
عن��وان رئیس اتحادیه املاک در پاس��خ به 
این سوال که چرا با وجود کاهش سود بانکی 
به 15 درصد، مع��ادل 30 هزار تومان اجاره 
در مقاب��ل یک میلیون تومان ودیعه کاهش 
نمی یاب��د، گفت: دریاف��ت اجاره بها موضوع 
جدیدی نیس��ت که بگوییم در س��ال های 
اخیر ایجاد شده است، بلکه در دهه های گذشته این 
اتفاق افتاده و عموما مالکان رویکردشان از اجاره دادن 
منازل کسب درآمد و تامین معاش بوده است. افرادی 
هم که رویکردشان دریافت ودیعه بوده این مبالغ را 
بیشتر در جهت تامین بخشی از هزینه خرید مسکن 
اختص��اص داده اند. اینکه بگوییم موجری پول پیش 
را به بانک ببرد و س��ود بگیرد نمی تواند ملاک باشد. 
وی با بیان اینکه کاهش سود بانکی حرکت موثری 
است که می تواند منجر به رونق مسکن و ساخت وساز 
ش��ود، افزود: چون کاهش نرخ سود بانکی مصادف 
شده با زمان اصلی نقل وانتقال مستاجران، تا حدودی 
حساسیت ها بیشتر شده است. شاید اگر زمان دیگری 
انجام می شد این حساس��یت را ایجاد نمی کرد. این 
احتم��ال هم وج��ود دارد که بعضی ه��ا  که رویکرد 
سوداگرانه دارند بخواهند از این شرایط سوءاستفاده 
کنند ولی نظر من این اس��ت که کاهش نرخ س��ود 
بانکی اثری در اجاره بها ندارد و مستاجران این دغدغه 
را نداشته باشند. همچنین رضایی اظهار کرد: مساله 
مهم این است که یک راهکار پیدا کنیم تا مسکن از 
رکود خارج شود و به جوانان کمک کنیم تا صاحب 
خانه ش��وند. وی اف��زود: روز اولی که دولت کارش را 
شروع کرد آقای آخوندی طرح جامع مسکن را مطرح 
کردند و بعد ادامه پیدا نکرد. من صحبتم این است که 
باید سیاست مان را در حوزه مسکن مشخص کنیم. 
الان تولیدکننده و خریدار تکلیفش مشخص نیست. 
کاهش سود به شرطی برای تولیدکننده می ارزد که 

بازار مسکن را ثابت کنیم.

انتقاد شدید کارشناسان از سیاست های دولت یازدهم در بخش ساخت وساز

با تاریخی ترین رکود مسکن روبه رو هستیم
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همزم��ان ب��ا برپای��ی پنجمین 
نمایش��گاه بین المللی آسانسور و 
صنایع و تجهیزات وابس��ته، فراخوان ثبت نام بازدید 
رایگان از آسانسورهای اماکن مسکونی، تجاری و اداری 
صورت می گیرد. به گزارش تس��نیم، رئیس اتحادیه 
صنف آسانسور و تولیدکنندگان و تعمیرکاران وسایل 
الکترومکانیکی تهران با بیان این مطلب اظهار داشت: 
در طول ۴ روز برگزاری نمایشگاه از 1۹ تا 22 تیرماه 
امسال، بازدیدکنندگان از غرفه اتحادیه می توانند در 
این فراخوان به صورت رایگان شرکت کنند. علی اکبر 
ایلخانی افزود: مالکان ساختمان های مسکونی، تجاری 
و اداری دارای آسانسور در صورت تمایل با تکمیل فرم 
مربوط این امکان را دارند آسانسورهای ساختمان شان 
به طور رایگان از سوی کارشناسان مورد تایید اتحادیه 
بازدید شود. ایلخانی خاطرنشان کرد: کارشناسان فنی 
و تخصصی اتحادیه پس از مراجعه به محل مورد نظر، 

اقدام به بازدید آسانس��ور، پله برق��ی یا بالابر کرده و 
همه قطعات آن را از نظر سلامت،  ایمنی و استاندارد 
بررس��ی می کنند و ب��ه صاحب، مالک ی��ا مدیر آن 
ساختمان برگه بازدید ممهور به مهر اتحادیه می دهند. 
وی با اعلام هشدار به دارندگان آسانسور از شهروندان 
خواس��ت در زمان نصب نی��ز از نصابان و فنی کارانی 
استفاده  کنند که دارای پروانه کسب و کارت مهارت از 
اتحادیه آسانسور باشند. وی در ادامه خاطرنشان کرد: 
به منظور گسترش طرح بازدید رایگان از آسانسورهای 
نصب شده در ش��هر تهران و بالابردن ضریب ایمنی 
و سلامت ش��هروندان »نرم افزار جامع اتحادیه صنف 
آسانس��ور و الکترومکانیک« طراحی  و ساخته شده 
که در مدت زمان برگزاری نمایش��گاه از آن رونمایی 
خواهد شد. به گفته وی، شهروندان می توانند با نصب 
این نرم افزار روی گوش��ی همراه یا تبلت خود از همه 

خدمات مربوط به این اتحادیه بهره مند شوند.

گروه اقتصادی: براس��اس ماده 18 
قانون مب��ارزه با قاچ��اق کالا و ارز 
خرید، فروش، عرضه، حمل یا نگهداری کالای خارجی 
که بدون مدارک قانونی وارد کشور شده، قاچاق است 
و برابر قانون علاوه بر ضبط کالا، مرتکبان نیز مجازات 
خواهند ش��د.  در این راس��تا طرح تش��دید مبارزه با 
کالای قاچاق با اولویت کالاهای س��لامت محور)دارو، 
مکمل دارویی، لوازم آرایشی و بهداشتی و مواد غذایی( 
از شنبه گذش��ته با همکاری دستگاه های نظارتی به 
اجرا درآمد.  بنا بر این گزارش، س��تاد مبارزه با قاچاق 
کالا ب��رای مبارزه با این مقوله به آخرین حلقه توزیع 
قاچاق کالا روی آورده اس��ت به همین منظور از روز 
شنبه طرح برخورد با عرضه کنندگان کالای قاچاق یا 
همان بدون برگ سبز گمرکی و فاکتور خرید معتبر 
را در مغازه ه��ا آغاز ک��رده و روزهایی تاریخی را برای 
کوچ��ه مروی رق��م زد.  ابتدای هفت��ه ماموران طرح 

ضربتی مبارزه با قاچاق کالا به کوچه مروی آمدند اما 
با کرکره های پایین، مغازه های بسته یا خالی از اجناس 
روبه رو شدند. واکنش کسبه کوچه مروی به این طرح 
نشان داد قاچاق کالا تا چه حد در اقتصاد ایران ریشه 
دوانده است.  در همین حال رئیس اتحادیه بنکداران 
مواد غذایی تهران با انتقاد از نحوه مبارزه با قاچاق کالا 
در کوچ��ه مروی گفت: به ج��ای متهم کردن 5 هزار 
کسبه خرده فروش یک بازار، باید با 500 عامل اصلی 
ورود کالای قاچ��اق در مرزها مقابله کرد.  به گزارش 
تسنیم، محمد آقاطاهر افزود: متاسفانه در اجرای طرح 
مبارزه با قاچاق کالا انگشت اتهام تنها به سوی کسبه 
کوچه مروی نش��انه گرفته شد و در این میان عاملان 
اصلی ورود کالای قاچاق که در مرزها فعالیت می کنند، 
به حال خود رها شده اند.  وی ادامه داد: اصناف مخالف 
اجرای طرح مبارزه با قاچاق کالا نیس��تند اما این کار 

باید به صورت زیربنایی صورت بگیرد. 

فعالیت 5۰۰ عامل اصلی کالای قاچاق در مرزها اجرای طرح بازدید رایگان از آسانسورها
قاچاقصنف

نما

کاهش سود بانکی، اجراه بها را افزایش داد
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور با بیان اینکه کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی نخستین 
تاثیر خود را در بازار مس�کن و اجاره بها گذاش�ته تاکید کرد: دولت اعتباراتی که برای تقویت بنگاه های 
اقتصادی در نظر گرفته در کارهای زودبازده که سرمایه بر و زمانبر نیست هزینه کند. فتح الله بیات بخشنامه 
کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی را به فال نیک گرفت اما تاکید کرد نرخ بهره ها باید بیشتر از چند درصد 
کاهش یابد. وی افزود: با توجه به رکودی که گریبانگیر کارخانه ها و بنگاه های اقتصادی شده این حرکت 
مثبت و تاثیرگذار است اما باید نمود داشته باشد و امیدواریم که شاهد کاهش بیشتر درصد بهره ها باشیم.
بیات متذکر شد: اگر این اتفاق بیفتد پول های بلوکه شده ای که به اسم سرمایه و سپرده در بانک هاست 
خارج شده و به بخش تولید یا مسکن می رود. رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور با اشاره 
به تاثیر کاهش نرخ س�ود سپرده ها و تسهیلات بانکی اظهار کرد: نخستین تاثیری که کاهش نرخ سود 
بانکی داشته در بازار مسکن بوده است اکثر خانه های اجاره ای رهن داده نمی شود و بیشتر مالکان فشار 
خود را برای گرفتن اجاره از مستاجران گذاشته اند تا کسری سودی را که از بانک ها می گرفتند از طریق 
مستاجران جبران کنند. به اعتقاد وی اگر نرخ تسهیلات بیشتر کاهش یابد سرمایه گذاری در بانک ها به 

صرفه نخواهد بود و بازار مسکن و تولید را به رونق خواهد رساند.

بانکانرژی

حذف کارت سوخت؛ اشتباهی استراتژیک
ارس��ال اصلاحیه لایح��ه بودجه 
س��ال ۹5 به مجل��س به صورت 
نیس��ت  امکان پذیر  دوفوریت��ی 
و ای��ن کار باید ی��ک فوریتی به 
مجلس ارائه شود. احمد توکلی، 
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با تسنیم، توضیح داد:  دلیل اینکه اصلاحیه لایحه 
بودجه باید یک فوریتی به مجلس ارائه ش��ود این 
است که - اصلاحیه بودجه - باید یک دور به شور 
گذاشته شود. توکلی در پاسخ به این پرسش که آیا 
از محتوای اصلاحیه لایحه بودجه ۹5 اطلاع دارید؟ 
افزود: خیر! اما شنیده ام می خواهند کارت سوخت 
را ح��ذف کنند که این برخ��لاف منافع ملی بوده 
و ش��فافیت را از بین می برد. وی با اشاره به اینکه 
قیمت س��وخت در ایران 1000 تومان و در ترکیه 
بیش از ۴000 تومان اس��ت،  تصریح کرد: با توجه 
به اختلاف نرخ سوخت بین ایران و ترکیه با حذف 
کارت سوخت زمینه قاچاق آن فراهم می شود و در 
این صورت ارز را از دس��ت تولیدکننده دریغ کرده 
و آن را ص��رف واردات بنزین خواهند کرد. نماینده 
سابق مجلس با تاکید بر اینکه حذف کارت سوخت 
یک اشتباه استراتژیک است که قاچاقچیان سود آن 
را می برند، گف��ت:  چرا دولت با هر کاری که باعث 

ایجاد شفافیت می شود، مخالفت می کند؟

با چک برگشتی دسته چک جدید بگیرید
بان��ک مرکزی در بخش��نامه ای 
به بانک  ه��ای دولتی،  غیردولتی، 
پس��ت بانک،  دولت��ی  ش��رکت 
مؤسس��ات اعتب��اری غیربانکی، 
بانک مش��ترک ای��ران � ونزوئلا 
و بانک بین المللی کیش اصلاحیه دس��تورالعمل 
حساب جاری را ابلاغ کرد. به گزارش فارس با ابلاغ 
این بخشنامه، بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
درباره مشتریان دارای سابقه چک برگشتی، تکلیفی 
مبنی ب��ر خودداری از ارائه خدمات مذکور در ماده 
2۹یاد شده به آنها ندارند و اتخاذ تصمیم درباره ارائه 
یا عدم ارائه خدمات مزبور به این قبیل مشتریان، با 
رعایت قوانی��ن و مقررات مربوط از جمله ماده 21 
قانون صدور چک اصلاحی سال 1382 و با در نظر 
گرفتن صرفه و صلاح و همچنین میزان ریس��ک 
مترتب بر موضوع بر مبنای بررسی ها و اعتبارسنجی 
به عمل آمده، رأسا برعهده بانک، مؤسسه اعتباری 
غیربانکی مربوط است. پیش از این دارندگان چک 
برگشتی از دریافت تس��هیلات نیز محروم بودند. 
همچنین بانک مرکزی در بخشنامه ای به بانک ها و 
موسسات اعتباری مصوبه شورای پول و اعتبار مبنی 
بر کاهش نرخ س��ود تسهیلات عقود مشارکتی به 
18 درصد و سود تسهیلات 15 درصد برای بخش 

کشاورزی را ابلاغ کرد.


